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П
ершим розглядалося пи-
тання «Про підготовку 
Президії ФПУ з майнових 
питань». Присутні заслу-
хали інформацію заступ-

ника Голови ФПУ Володимира Са-
єнка про ситуацію щодо майна Фе-
дерації профспілок, обговорили 
перспективи його розвитку, а та-
кож розглянули поточні питання, 
які потребують невідкладного ви-
рішення. 

Потім відбувся обмін думками, 
під час якого було визначено на-
прями подальшої роботи щодо 
майнового комплексу, терміни 
проведення засідання Президії з 
майнових питань, яке відбудеться 
у середині вересня. Наголошувало-
ся, що до 15 серпня усі суб’єкти гос-
подарювання мають підготувати 
пакет документів, які будуть вине-
сені на розгляд Президії, та провес-
ти інвентаризацію майна. Крім 
того, доручено сформувати графік 
виїзду груп майнової комісії для 
огляду стану об’єктів на місцях.

Гостру дискусію викликала ін-
формація заступника Голови ФПУ 
Сергія Кондрюка стосовно прива-
тизації підприємств і підвищення 
тарифів на комунальні послуги. 

Щодо питання приватизації 
було зазначено, що сьогодні скла-
дено список повного розпродажу 
низки підприємств і його вже схва-
лив Кабінет Міністрів. Для того, 
аби не допустити пору-
шення трудових і соці-
ально-економічних 
прав працівників, вирі-
шено невідкладно наді-
слати до Фонду держ-
майна і його місцевих 
відділень пропозиції 
щодо представників 
трудових колективів, 
які мають увійти до 
складу комісій із при-

ватизації, та негайно розпочати 
формувати соціальний пакет. Та-
кож рекомендовано звернутися до 
профільних міністерств і сесій 
міських рад про розгляд питання 
збереження профілю підприємств 
і чисельності працівників. Це саме 
стосується й об’єктів соцкультпо-
буту. 

Під час обговорення наголошу-
валося, що питання про підвищен-
ня тарифів на комунальні послуги 
нині набуває першорядного зна-
чення. Адже, згідно з опитування-
ми, 40% киян не зможуть оплати-
ти нові тарифи. На кінець 2014 
року Уряд прогнозує зростання 
рівня інфляції до 19%. За оцінка-
ми профспілок, у січні-березні 
2015 року інфляція може переви-
щити межу у 25%. За деякими 
оцінками експертів, субсидії отри-
муватимуть близько 35% доросло-
го населення. Тому на засіданні 
НТСЕР було ініційовано скликан-
ня його позачергового засідання 
за участю міністра соціальної по-
літики для розгляду питання 
щодо цін і тарифів. 

Федерація профспілок України 
надіслала листи до всіх інстанцій, 
зробила низку заяв. Сергій Кон-
дрюк акцентував на тому, що зупи-
нити зростання цін і тарифів прак-
тично неможливо. Тому, з огляду 
на підвищення тарифів на енерго-
носії, для профспілок базовим за-
лишається питання платоспро-
можності заробітних плат. Гостра 

дискусія зараз розгорта-
ється на переговорах 
щодо мінімальної заро-
бітної плати, єдиної та-
рифної сітки, Концепції 
проектування Держав-
ного бюджету на 2015–
2017 роки. 

За словами Сергія 
Кондрюка, роботодавці 
вперто не хочуть говори-
ти про підвищення заро-

бітної плати та водночас прово-
дять активну політику про перене-
сення навантаження з фонду опла-
ти праці на єдиний соціальний вне-
сок утримання працівника.

Тому за дорученням Голови 
ФПУ підготовлено звернення до 
Конституційного Суду України з 
претензією до Міністерства соці-
альної політики, яке продовжує 
спотворювати подання базового 
стандарту для визначення міні-
мальної заробітної плати. Наступ-
ним кроком буде звернення до Ге-
неральної прокуратури та подання 
позову до суду.

Наразі профспілки розглядають 
питання про проведення пікету-
вання Мінсоцполітики з питання 
визначення прожиткового міні-
муму.

«Ці питання мала б вирішувати 
чинна Генеральна угода, – наголо-
сив Сергій Кондрюк, – проте цен-
тральні органи виконавчої влади 
та роботодавці усіляко уникають 
виконання її положень. Наразі 
профспілки здійснюють підготов-
чу роботу про вступ у колективний 
трудовий спір як цивілізований 
спосіб розв’язання конфлікту».

На нараді також були розгляну-
ті питання щодо розв’язання про-
блем із фінансування Фонду соц-
страху з безробіття, реформування 
ЖКГ, погашення заборгованості із 
заробітної плати.

Присутні заслухали інформа-
цію першого заступника голови 
Профспілки працівників вугільної 
промисловості України Валерія 
Мамченка про стан виконання про-
токольних доручень Президії ФПУ, 
заступника Голови ФПУ Сергія 
Українця про інформаційну роботу 
з відбудови Будинку профспілок 
на майдані Незалежності, розгля-
нули звернення Союзу профспілок 
Росії. За підсумками обговорення 
з усіх питань були прийняті відпо-
відні рішення.

-
-
-

Як повідомляє Департамент бюджетної політики та соці-
ального захисту апарату ФПУ, внаслідок внесення змін до 
Держбюджету–2014 очікується введення в дію низки по-
ложень, які передбачають наступ на трудові права та га-
рантії працівників. Серед них, зокрема, такі:
1. Зупинення на необмежений термін застосування норм 
статті 26 Закону України «Про відпустки» та статей 32, 56 і 
84 Кодексу законів про працю України в частині обме-
ження терміну відпустки без збереження заробітної пла-
ти, необхідності повідомлення не пізніше ніж за два міся-
ці та погодження з працівником встановлення режиму 
роботи на умовах неповного робочого часу.
2. Надання права керівникам бюджетних установ у межах 
бюджетних призначень без згоди та попередження пра-
цівників встановлювати для них режим роботи на умовах 
неповного робочого часу і надавати відпустки без збере-
ження зарплати на визначений керівниками термін.
3. Здійснення керівниками центральних органів виконав-
чої влади та інших державних органів, а також керівника-
ми інших бюджетних установ і підприємств, установ та 
організацій заходів щодо оптимізації штатної чисельності 
працівників, надання працівникам відпусток без збере-
ження заробітної плати, встановлення для працівників 
режиму роботи на умовах неповного робочого часу, 
зменшення або скасування стимулюючих виплат, підви-
щень посадових окладів, зменшення надбавок і доплат, 
встановлених у граничних розмірах, тощо.
В умовах загострення соціального напруження, підви-
щення цін та тарифів, стрімкого зростання інфляції та 
безробіття, замороження державних соціальних стандар-
тів і гарантій прийняття проекту Закону про внесення 
змін до ЗУ «Про Державний бюджет України на 2014 рік» 
щодо коригування показників у чинній редакції викликає 
неоднозначну реакцію.
ФПУ наразі проводить опитування серед членських орга-
нізацій для визначення консолідованої позиції та подаль-
ших дій.
Докладніше з інформацією про зазначений законопроект 
можна ознайомитися на сайті ФПУ http://www.fpsu.org.ua.
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к інформує Департамент 
правового захисту, до Феде-
рації професійних спілок 
України продовжують над-
ходити звернення від проф-

спілкових організацій щодо відсут-
ності порядку здійснення компен-
сації середнього заробітку праців-

никам, призваним на військову 
службу під час мобілізації. 

Водночас Законом України «Про 
внесення змін до деяких законодав-
чих актів України щодо удоскона-
лення оборонно-мобілізаційних пи-
тань під час проведення мобіліза-
ції», прийнятим 20 травня 2014 року, 

до статті 119 Кодексу законів про 
працю України внесено зміни, від-
повідно до яких за працівниками, 
призваними на військову службу 
під час мобілізації, на особливий 
період, але не більше одного року, 
зберігається місце роботи, посада і 
компенсується з бюджету середній 
заробіток на підприємстві, в устано-
ві, організації. Порядок здійснення 
такої компенсації має визначатися 
Кабінетом Міністрів України. Од-
нак оскільки на сьогодні зазначе-
ний документ не прийнято, робото-
давці відмовляються здійснювати 
виплату вказаних коштів, мотивую-
чи їх відсутністю.

-

-
-

-

Як інформує Департамент з пи-
тань бюджетної політики та соці-
ального захисту, в засіданні взяли 
участь представники СПО 
об’єднань профспілок, галузевих 
профспілкових організацій, фахівці 
апарату ФПУ, керівники та фахівці 
Укрзалізниці. Учасники заходу 
отримали інформаційно-довідкові 
матеріали про економічно-фінан-
совий стан пасажирських переве-
зень та шляхи покращення ситуа-
ції. Провів засідання заступник Го-
лови ФПУ Сергій Українець.
Про причини необхідності підви-
щення тарифів на пасажирські пе-
ревезення та роз’яснення щодо їх 
формування доповіли перший за-
ступник начальника Головного па-
сажирського управління Укрзаліз-
ниці Микола Козак, заступник на-
чальника Головного пасажирсько-
го управління Укрзалізниці Іван 
Карпяк, фахівці управління еконо-
мічного прогнозування Головного 
фінансово-економічного управлін-
ня Укрзалізниці.
На розгляд профспілок надано 
проект наказу Мінінфраструктури 
України «Про затвердження тари-
фів на перевезення пасажирів, ба-
гажу і вантажобагажу залізничним 
транспортом у внутрішньому спо-
лученні», в якому запропоновано 
поетапне підвищення рівня тари-
фів на перевезення пасажирів з 1 
липня та 1 жовтня 2014 року на 
10% у всіх категоріях вагонів, окрім 
СВ та поїздів Інтерсіті+ (ІС+). Підви-
щення тарифів у грудні 2014 року 
відносно грудня попереднього 
року складе 21%.
Представники Укрзалізниці наго-
лошували на наступних основних 
причинах прийняття рішення про 
підвищення тарифів:
– доходи від перевезення пасажи-
рів за чинними тарифами не по-
кривають реальних фактичних ви-
трат на здійснення основних видів 
діяльності залізниць;

– низький рівень рентабельності 
не забезпечує технічного розвитку 
залізничної галузі в умовах зна-
чного зносу основних засобів, осо-
бливо пасажирського рухомого 
складу. На сьогодні фізичний знос 
пасажирського рухомого складу 
становить: тепловози – 95,1%, 
електровози – 91,6%, вагони – 
86%;
– залізничний транспорт несе зна-
чне соціальне навантаження, здій-
снюючи перевезення пасажирів у 
внутрішньому сполученні за тари-
фами, нижчими від економічно об-
ґрунтованого рівня, та пільгових 
категорій пасажирів;
– відсутність державної підтримки, 
передбаченої статтями 9 та 10 За-
кону України «Про залізничний 
транспорт» у питаннях виділення 
бюджетних коштів як на компенса-
цію збитків від перевезень пільго-
вих категорій пасажирів (25 катего-
рій), так і на оновлення рухомого 
складу для перевезень пасажирів;
– рівень компенсації з бюджетів 
усіх рівнів за надані послуги з пе-
ревезень пільгових категорій паса-
жирів є недостатнім і в 2012 році 
становив 37,4%, 2013-му – 33%, за 
3 місяці 2014-го – лише 12%;
– перехресне субсидування паса-
жирських перевезень за рахунок 
вантажних за 2013 рік становило 
6,8 млрд грн, у 2014 році прогнозу-
ється на рівні 7,4 млрд грн;
– рентабельність залізниць у 2013 
році становить 0,99%, проектом 
плану на 2014 рік передбачений її 
рівень 1,2%;
– зберігається тенденція щодо від-
ставання темпів росту тарифів від 
темпів зростання цін на продукцію 
для потреб галузі. Так, у 2014 році 
порівняно з 1991-м тарифи на па-
сажирські перевезення збільшили-
ся в 16,3 раза, при цьому відбулося 
збільшення цін: на дизельне пали-
во – у 83,6 раза, рейки – у 59,8 раза, 
електроенергію – у 34,9 раза тощо;

– індексація тарифів на перевезен-
ня пасажирів у 2014 році дозво-
лить лише частково зменшити пе-
рехресне субсидування пасажир-
ських перевезень за рахунок ван-
тажних та компенсувати витрати 
на ремонт пасажирських вагонів;
– зниження запланованих обсягів 
перевезень та недоотримання до-
ходних надходжень у 2013 році в 
сумі 3,2 млрд грн не дало змоги ви-
конати зобов’язання з підвищення 
заробітної плати.
Водночас простроченої заборгова-
ності з виплати заробітної плати 
протягом минулого року не було. 
Відповідно до Галузевої угоди, 
якою передбачено зобов’язання 
Укрзалізниці щодо забезпечення 
мінімальної заробітної плати, з 
01.01.2014 посадові оклади та та-
рифні ставки працівників залізнич-
ного транспорту було підвищено 
на 5%.
Поетапне (по 10%) підвищення та-
рифів на 21% запропоновано з ме-
тою наближення рівня пасажир-
ських тарифів до їх собівартості, 
підвищення доходних надходжень 
залізниць України та поступового 
зменшення перехресного субсиду-
вання пасажирських перевезень за 
рахунок вантажних.
Фахівці Укрзалізниці відповіли на 
численні запитання учасників на-
ради, доводячи, що сьогодні підви-
щення тарифів є необхідним не 
тільки для стабільної роботи галузі, 
а й для забезпечення безпеки па-
сажирських перевезень.
Заступник Голови ФПУ Сергій Укра-
їнець у своєму виступі узагальнив 
отриману інформацію, підсумував-
ши всі плюси і мінуси від підвищен-
ня тарифів як для споживачів по-
слуг Укрзалізниці, так і працівників 
галузі, а також відзначив позитив-
ний вплив соціального діалогу для 
прийняття прозорих рішень та по-
шуку можливої консолідованої по-
зиції. 

– Країна переживає глибоку кризу. Як це позначи-
лося на безробітті?
– Ринок праці в Україні переживає, мабуть, найбільш 
складну ситуацію за роки незалежності. Це пов’язано 
з тим, що збіглись у часі три серйозні фактори. Через 
ускладнення відносин з Росією, подіями на сході краї-
ни ми маємо колосальне падіння виробництва. А від-
так маємо зменшення кількості зайнятих. Інша про-
блема – замороження Урядом рівня заробітної плати. 
Якщо до цих двох додати третю проблему – ціновий 
пресинг – отримуємо ситуацію, коли людина, яка не 
може нормально заробити (або взагалі немає можли-
вості заробити), вимушена платити збільшені поточні 
життєво необхідні видатки. Це надзвичайно усклад-
нює ситуацію на ринку праці. Перша ластівка, яка 
свідчить про складність проблеми, – скорочення за-
йнятих осіб на 700 тисяч.

– А де зараз ситуація з безробіттям найгірша?
– За офіційною статистикою, рівень безробіття є най-
більшим у Житомирській та Тернопільській областях. 
Але сам рівень безробіття не є визначальною озна-
кою того, що відбувається на ринку праці. Якщо по-
рівняти декілька показників, скажімо рівень безро-
біття та кількість вакансій, тут виявляються дуже три-
вожні цифри. Нині в Україні на одну вакансію наван-
таження у дев’ять безробітних. Тобто з дев’яти тільки 
один може мати надію працевлаштуватися. У низці 
областей ситуація ще гірша. Наприклад, у Черкаській 
області на одну вакансію – 26 безробітних, в Львів-
ській та Івано-Франківській – відповідно 30 і 40 осіб. І 
це ще не пік безробіття. Очікується, що в кінці зими 
буде надзвичайно складна ситуація, що триватиме до 
осені наступного року.

– Що ж робити в такій ситуації?
– На жаль, заспокійлива офіційна статистика на ринку 
праці дещо «приморозила» наших політиків, і замість 
того, щоб почати будувати бар’єри на шляху зростан-
ня рівня безробіття, формувати нові підходи до вирі-
шення цієї актуальної проблеми, лунають такі пропо-
зиції, як скорочення чисельності працівників, вилу-
чення у Фонду страхування на випадок безробіття 
коштів на інші справи… Тому Федерація профспілок 
жорстко домагається проведення чесної діагностики 
українського ринку праці; негайного прийняття Дер-
жавної урядової програми щодо захисту робочих 
місць; створення міжвідомчої робочої комісії, яка на 
місцях має вивчати ситуацію з безробіттям і шукати 
шляхи її покращення.
Більш того, я, як голова Фонду соціального страху-
вання на випадок безробіття, можу повідомити, що 
ми готуємо серйозний механізм захисту людей, які 
змушені будуть реєструватися в службі зайнятості. 
Закликаю всіх, хто втратив роботу, не гаяти часу і 
звернутися до служби зайнятості. Ви отримаєте мож-
ливість підвищити свою кваліфікацію, будете мати 
право на допомогу по безробіттю та житлову субси-
дію. Це дозволить скоротити ваші видатки в умовах 
тотального цінового і тарифного пресингу.

ІНФОРМАЦІЙНО-АНАЛІТИЧНИЙ ЦЕНТР ФПУ
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«В
чора у нас у 
приміському 
лісі лунали 
автоматні 
черги і вибу-

хи, – сказав він воюючим. 
– А 5 липня тут має зібра-
тися громада, аби вшану-
вати пам’ять дітей, які за-
гинули на цьому місці у 
1943 році. Ми минулого 
року встановили тут на-
родний пам’ятник, і не 
можна, щоб на цьому свя-
тому місці знову гинули 
люди».

Ветерана почули. А чи 
почують тих, хто прийшов 
на мітинг-реквієм заяви-
ти: ніхто не має гинути в 
жодному місці нашої зем-
лі! Якщо одна людина 
змогла призупинити ві-
йну в одному місці на 
кілька годин, то коли за 
це візьмуться всі...

На жаль, людей зібра-
лося менше, ніж очікува-
ли. Дехто відверто зізна-
вся, що побоюється пере-
бувати поблизу блокпоста 
біля в’їзду в місто. Та все 
ж прийшли старожили, 
молодь, діти. Зустріч ви-
явилася щирою, душев-
ною, зворушливою. До 
громади підходили й ті, 
хто просто прямував доро-
гою, звернувши увагу на 
траурний знак «Зупинись! 
Тут покоїться прах 25 ді-
тей, убитих війною».

На вшанування пам’яті 
загиблих прийшли й офі-
ційні особи – голова се-
лищної ради Василь По-
пов, депутат цієї ради, 
профактивіст Олександр 
Метьолкін, заступник го-
лови міської ради ветера-
нів Володимир Корженко, 
завідуюча відділом куль-
тури міськради Ольга Ли-
шик. Поклавши квіти до 
пам’ятника і поспілкував-
шись із земляками, вони 
вважали за краще радше 
слухати, ніж говорити.

Ініціатор народного 
пам’ятника Микола Моі-
сеєнко розповів про істо-
рію його створення. Вліт-
ку 1943-го із зони бойових 
дій 279-ї стрілецької диві-
зії, яка готувалася до 
штурму Лисичанська, 
було вирішено евакуюва-
ти 25 дітей-сиріт. Уранці 5 
липня вони вирушили з 
Метьолкіного на п’яти 
підводах у супроводі 
п’ятьох дорослих. Раптом 
з в і д к и  н е  в і з ь м и с ь 

з’явився фашистський 
стерв’ятник і скинув бом-
би просто на підводи з ді-
тьми. 

Пошуковому загону, 
що діє при народному му-
зеї об’єднання «Азот», вда-
лося віднайти запис у до-
кументах Смолянинів-
ського евакогоспіталю, де 
тоді чекали дітей, про те, 
що ніхто не вцілів, і пріз-
вища загиблих встанови-
ти не змогли. Всіх їх похо-
вали тоді на лісовій галя-
вині. Нині цю могилу до-
велося шукати заново. З 
допомогою старожилів і 
грибників пошуковцям 
вдалося це зробити, від-
так усією громадою вирі-
шили увічнити пам’ять 
про дітей, які (скільки та-
ких було!) так і не стали 
дорослими.

«Гроші на пам’ятник 
збирали всім миром, – роз-
повів Микола Моісеєнко. 
– Так само і споруджували 
його, а рівно рік тому – 
відкрили. Зараз разом із 
депутатом міської ради 
Володимиром Єрмолен-
ком за великої підтримки 
керівника Сєверодонець-
кого ОРГХІМу Миколи Ко-
шовця, профактиву цієї 
організації ми встановили 
гранітну стелу, на якій ви-
січено розповідь про тра-
гедію, що сталася. Поруч 
із пам’ятником та граніт-
ною дошкою «Вклонися...» 
з’явилася іще одна стела. 
На граніт під зображення 
Божої Матері перенесена 
фотографія, на якій зобра-
жено момент освячення 
пам’ятника. Того сонячно-
го дня під час церемонії 
відкриття пам’ятника всі 
раптом побачили, як крізь 

листя беріз несподівано 
пробилися сонячні проме-
ні і над гранітним хрестом 
завис сяючий купол. Міс-
цевий житель встиг навес-
ти об’єктив, і тепер ця 
мить, як і душі загиблих 
дітей, стала надбанням Ві-
чності.

Під звуки метронома 
присутні вшанували 
пам’ять загиблих, після 
того лісову тишу заполо-
нила музика Баха, Моцар-
та. Кожен думав про своє і 
разом із тим – про одне. 
Отець Іван, відслуживши 
молебень, мовив: «Усі ми 
відповідаємо за те, що від-
бувається на нашій землі: 
і перед Богом, і перед са-
мими собою, і перед наши-
ми дітьми». 

Хто не клявся, що гото-
вий усе зробити для щастя 
дітей, не допустити жод-
ної їхньої сльозинки?! Але 
діти – перші жертви! – ги-
нуть сьогодні, у нашій Ві-
тчизні, у війні, що спалах-
нула, наче лісова пожежа. 
Один на одного підняли 
руку ті, хто ще недавно 
називали себе братами. 
Але так не має бути ні за 
Божими, ні за людськими 
законами.

Не знаю, чи зрозуміла 
все сказане на мітингу ма-
ленька Рената Попова, 
яка прийшла із дідусем. 
Але дівчинка просто піді-
йшла до пам’ятника і по-
клала до нього свою улю-
блену ляльку. Дітям, які 
не бавилися у війнушки, і 
взагалі не встигли награ-
тися.

Приходять до пам’ят-
ника, доглядають за ним 
(а для дітей це особливо 
важливо, вважають Мико-

ла Іванович та його одно-
думці) сироти з місцевої 
школи-інтернату. Що-
правда, зараз вони перебу-
вають в Одеській області 
і, на щастя, не знають, що 
їхня школа постраждала 
від артилерійсько-міно-
метного обстрілу. Відчу-
ли вибухи в сусідніх дитя-
чому протитуберкульоз-
ному санаторії, жіночій 
консультації, де саме 
було чимало майбутніх 
матерів. Своєї провини 
ніхто не визнає. Але коли 
розривається снаряд чи 
міна, то всім уже байду-
же, хто винен. І маленькі 
жертви війни не дозволя-
ють забувати про це.

Тому селяни й постави-
ли на своїй землі цей 
пам’ятник. Валентина Ме-
тьолкіна прочитала на 
могилі присвячені цій по-
дії вірші. «А ми, чоловіки, 
все сказали своєю робо-
тою тут у вільний час», – 
зауважив її чоловік, вете-
ран праці, профспілки та 
депутат Олександр Ме-
тьолкін. 

«Ми зробимо все, щоб 
меморіал якнайшвидше 
оформити офіційно», – 
каже голова облради 
профспілки працівників 
хімнафтохімпрому, депу-
тат обласної ради Володи-
мир Кравченко. Тут і 
стенд з дитячими малюн-
ками, на яких зображене 
зруйноване війною мирне 
життя, і дитяча пірамід-
ка, і ніби надламані вибу-
хом берізки, з яких злеті-
ли білі лебеді, і облашто-
вані пеньки, аби можна 
було присісти й послуха-
ти птахів, своє серце, і 
стежка між соснами... 
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– Ми виходили ось із чого. 
Держава зобов’язана забезпечи-
ти адекватність оцінювання 
праці українських громадян – 
свого трудового ресурсу. Інакше 
кажучи, вона повинна так дбати 
про власних трудівників, щоб 
вони мали можливість віднов-
лювати свої фізичні сили, підви-
щувати кваліфікацію, лікувати-
ся, планувати ведення домаш-
нього господарства, дозвілля, га-
рантувати якісний рівень життя 
своїм родинам. У цьому полягає 
основне завдання держави. На-
томість оцінка труда українців 
не відповідає реальним потре-
бам людей, бо держава лімітує 
мінімальну заробітну плату на 
рівні 1218 грн. А що таке 1200 (не 
будемо дріб’язковими) грн на мі-
сяць для трудової людини? Така 
мінімальна зарплата практично 
в чотири рази менша суми, необ-
хідної навіть для скромного 
життя трудівника, тобто супере-
чить Конституції України. А 
отже, держава не виконує свого 
основного завдання! Візьмімо до 
прикладу молоду родину з двох 
дорослих і дитини (кажу про мо-
лодь, бо вона належить до най-
вразливіших груп населення: 
отримала освіту, намагається 
працювати). І ось таким перспек-
тивним молодим людям наша 
держава пропонує лише 1200 грн, 
на двох – 2400 грн. Віднімемо 800 
грн на утримання житла (якщо 
воно вже є), але ж, крім цього, ро-
дині потрібно вдягатися, лікува-
тися, ростити дитину й багато 
чого іншого, передусім – їсти! А 
виходить, що кожен член сім’ї 
має для обіду лише близько 4 
грн. Уявляєте собі?! За нинішніх 
цін на продукти не вистачить і 
чаю попити!

Тим часом існують конкретні 
цифри, зокрема та, до якої домо-
вилися профспілки й роботодав-
ці в омріяній нами Європі. Було 
залучено науковців, соціологів, 
які підрахували, скільки люди-
на має отримувати, аби мати 
змогу відновлювати свої фізич-
ні сили й бути здоровою та пра-
цездатною. Це мінімум три до-
лари на годину. Для Європи – мі-
німальний показник, нижче не 
можна, але кожна європейська 
країна гарантує своїм трудівни-
кам набагато вищу мінімальну 
зарплату. В середньому вона в 
40(!) разів вища за мінімальну 
українську! Цифри вражають. 

Згаданий законопроект я вно-

сив ще за курсу 1 дол. = 8 грн – 
ми взяли цю цифру як базову, до-
ведену науковцями міжнародно-
го рівня. Адже ясно: все, що ниж-
че, призводить до деградації 
трудового ресурсу, відсутності 
мотивації до праці, скорочення 
тривалості життя, відтоку квалі-
фікованих кадрів за кордон. 

 Годі й сподіватися розвивати 
державу, якщо не можемо забез-
печити такої заробітної плати, 
яка свідчить про соціальну 
справедливість у країні й дає 
можливість трудовій людині 
жити гідно. До речі, я запропо-
нував би членам Уряду й депу-
татам Верховної Ради – якщо 
мають сумнів у актуальності 
нашого законопроекту – хоча б 
місяць прожити на 1200 грн. 
Тоді зрозуміли б, що в нас міль-
йони людей приречені на при-
низливе виживання.

-
-

-
-

– На Комітеті – я був здивова-
ний! – не підтримали комуністи, 
які повинні боротися за права 
трудящих. Не підтримав пан 
Ярослав Сухий, який узявся об-
стоювати у ВР інтереси профспі-
лок і трудових колективів. І не 
підтримав представник фракції 
«Удар», який доводив, що Украї-
на – й так Європа! 

Досить дивно, що аргументу-
вали безапеляційно: мовляв, я 

пропоную щось неможливе! При 
цьому ніхто не оперував цифра-
ми, просто стверджували, що 
бюджет і без того складний. 

Так, складний, але що в ньо-
му найголовніше? Може, не вар-
то будувати якусь надто дорогу 
споруду, котра чи буде викорис-
товуватись, а чи ні. Набагато да-
лекоглядніше вкласти гроші в 
своїх людей, забезпечити їм на-
лежну зарплату! А далі інвести-
ційні кошти розподіляти за пев-
ними програмами – на розвиток 
тих чи інших галузей. 

-

– Фактично кажу про те саме. 
Не можна будувати, не можна 
розвивати країну з робітниками, 
які живуть у злиднях! І абсолют-
но нераціонально залучати ін-
вестиції та спрямовувати їх у га-
лузі, де не лишилося фахівців 
через низький рівень зарплати! 
Тому я й пропоную Уряду, дер-
жаві переглянути стратегію роз-
витку кожної галузі й узяти за 
основний критерій забезпечення 
гідної зарплати. Якщо ми хоче-
мо гідного майбутнього для на-
шої молоді, якщо будуємо еко-
номічно активну, розвинену й 
заможну країну, то, я вважаю, 
саме заробітна плата має стати 
тією відправною точкою, від 
якої повинні відштовхуватися 
будь-які інвестиційні проекти, 
будь-які реформи і законодавчі 
ініціативи. Тобто, якщо ми залу-
чаємо кошти міжнародних уста-

нов і фінансуємо розвиток галу-
зей, то повинні чітко конт-
ролювати, щоб ці галузі забез-
печували фахівцям належну 
зарплату. Інакше втратимо все, 
і передусім фахівців-бюджетни-
ків як найбільш вразливих. 
Приміром, я як керівник під-
приємства (в недалекому мину-
лому генеральний директор ВП 
«Херсонська виробничо-буді-
вельна компанія» – ) добре 
розумів, що коли не забезпечу 
фахівцям гідної зарплати, то не 
зможу їх втримати. Тож забез-
печував! Те саме можна робити 
в державі – не просто можна, а 
конче необхідно, якщо бажає-
мо, щоб населення України не 
скорочувалось, щоб у нас були 
чудові фахівці, здатні успішно 
розвивати всі галузі народного 
господарства. 

-

-

– Так, хоч питання складне. 
Дуже складне. Тому що остан-
нім часом у складі ВР не бачимо 
представників трудових колек-
тивів. Узагалі мало ми бачимо в 
радах усіх рівнів представників 
профспілок, освітян чи аграрі-
їв... Хто там не обстоював би 
права трудівників, але за 22 
роки ми так і не змогли забезпе-
чити людям гідних умов. Мож-
ливо, тому, що не хотіли шукати 
компромісів, заплющували очі 
на проблеми: мовляв, та нехай, і 
так будемо розвиватися... А хіба 
розвиваємось? Будьмо відверті: 
немає вже безплатних путівок, 
безплатної медицини, безплат-
ної освіти – того, що раніше за-
безпечувала держава. І немає 
вже жорсткого регулювання 
державних цін на продукти. В 
нас полюбляють посилатися на 
світову ринкову кон’юнктуру, 
але коли так, то надайте, будь 
ласка, й світовий рівень зар-
плат! Тож повторюю: основне за-
вдання Уряду – забезпечення на-
лежної заробітної плати для 
трударя. Все решту люди зро-
блять самі.

-

-

– На приватних підприєм-
ствах зарплата давно вже стано-
вить 5–8 тис. грн. Власник добре 
розуміє: якщо не буде гідної 
зарплати, він не знайде фахівця, 
а коли й знайде, то на короткий 
час, бо загрожуватиме значна 
плинність кадрів, і він не зможе 
не те що розвивати, а й навіть 
просто утримувати своє підпри-
ємство. Але й бізнес потребує 
певного кола свободи, податко-
вих пільг, на яких ми наполягає-
мо і які унеможливлять тіньову 
економіку. Нині в Україні біль-
шість підприємств є приватни-
ми. То чому держава контролює 
витрати через податківців, 
якщо не вклала в ці підприєм-
ства жодної копійки? Чому на-
зиває прибутком ту суму, яка 
ще не є прибутком? Необхідно 
скасувати перевірки витрат під-

приємства, цей пережиток ра-
дянських часів, скасувати ПДВ. 
Адже добре відомо, що за 10% 
«відкату» можна не сплачувати 
ПДВ, й усі цим користуються. Й 
тут треба або всіх посадити до 
в’язниці, або таки скасувати цей 
корупційний податок і зробити 
прозорими надходження до бю-
джету. Не дурити себе.

-

-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

-
-

-

-
-

-

– Ми наполягаємо на тому, 
що в Україні людина повинна 
бути понад усе. Й пропонуємо 
Уряду та державі інвестувати 
саме в людей. Ліберальна партія 
розпочинає в країні однойменну 
акцію – «Людина понад усе!», до 
якої ми залучимо громадян 
України, депутатів усіх рівнів. 
Маю на увазі – саме задля під-
тримки згаданого законопроек-
ту щодо його ухвалення. Якщо 
потрібно буде провести референ-
дум, ми це зробимо.

Люди віддячать, й це буде ви-
дно на кожному кроці. Якщо під-
вищиться рівень зарплати, то 
відповідно підвищиться рівень 
надходжень до малого й серед-
нього бізнесу. А це, в свою чергу, 
дозволить освоювати новітні 
технології, розвиватись. Тобто 
йдеться про розвиток держави 
через добробут людини. Інакше 
не буває! Із чого, по-вашому, бе-
реться в людини повага до про-
фесії, професійна гордість, висо-
ка самооцінка? Все це 
з’являється, коли працю людини 
гідно оцінено! Мій батько пра-
цював водієм, і він пишався сво-
єю професією, а я пишався бать-
ком, який чесно працював і міг 
відправити мене на відпочинок, 
щось купити, забезпечити нор-
мальне дитинство. Тож і хотів 
би нагадати Уряду і Верховній 
Раді: не чекайте від людини й 
від нації в цілому поваги до про-
фесії, трудової самовіддачі, про-
ривів та перемог, поки кожен 
трудівник не відчує поваги до 
себе самого. Ще раз підкреслюю: 
гідна оцінка праці повинна ста-
ти основним критерієм розвитку 
держави. Тільки так і не інакше! 
Це і є нашою метою. 
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У 
фаховій дискусії 
взяли участь ди-
ректор Державного 
центру зайнятості 
Юрій Харченко, за-

ступник директора депар-
таменту ринку праці та за-
йнятості Міністерства со-
ціальної політики України 
Оксана Мовчан, проректор 
Київського національного 
економічного університету 
ім. В. Гетьмана, доктор 
економічних наук, профе-
сор Анатолій Колот, керів-
ники структурних підроз-
ділів Державного центру 
зайнятості, представники 
Мінсоцполітики, профспі-
лок, організацій робото-
давців, провідні науковці. 
Учасники круглого столу 
обговорювали можливі 
шляхи для збереження та 
розвитку трудового потен-
ціалу України, якісної змі-
ни структури зайнятості 
на основі модернізації та 
інноваційного розвитку на-
ціональної економіки, сти-
мулювання роботодавців 
до збереження існуючих і 
створення нових продук-
тивних робочих місць та 
легальної зайнятості.

Так, велике занепокоєн-
ня учасників зібрання ви-
кликає те, що внаслідок 
тривалої рецесії виробни-
чої сфери, несприятливого 
інвестиційного середови-
ща, фізичного та мораль-
ного зносу основного капі-
талу спостерігається па-
діння ділової активності 
суб’єктів підприємництва, 

сповільнення соціально-
економічного розвитку 
держави, дисбаланс на 
ринку праці. Усе це усклад-
нюється демографічною 
кризою, прорахунками в  
грошово-кредитній, подат-
ково-бюджетній, інвести-
ційній політиці та застарі-
лою структурою зайнятос-
ті. До небезпечного рівня 
скоротилася частка зайня-
тих у реальному секторі 
економіки, особливо в ма-
шинобудуванні, легкій та 
електронній промисловос-
ті, агропромисловому ви-
робництві. До того ж, ситу-
ація у сфері зайнятості на-
селення загострюється в 
зв’язку з військовими дія-
ми на сході України.

За висновками експер-
тів, нерозвиненість вну-
трішнього ринку, неспри-
ятливі умови для зовніш-
ньоекономічної діяльнос-
ті, висока монополізація 
галузей, що забезпечують 
виробництво товарів широ-
кого вжитку, загострення 
економічних і політичних 
відносин з Російською Фе-
дерацією створюють під-
стави для подальшого зни-
ження ділової та інвести-
ційної активності підпри-
ємств України, втрати ро-
бочих місць. Якщо в кінці 
травня 2013 року робото-
давці заявили про наяв-
ність майже 75 тис. вакан-
сій, то на відпо-
відний період 
2014-го центри 
зайнятості за-
реєстрували 
лише 50,6 тис. 
вакантних ро-
бочих місць, 
або на 32,4% 
менше.

Загрозливі 
тенденції на 
ринку праці 

підтверджуються резуль-
татами експертної оцінки 
щодо очікуваного розвитку 
національного та регіо-
нальних ринків праці, здій-
сненої Інститутом підго-
товки кадрів державної 
служби зайнятості Украї-
ни. Результати експертно-
го опитування керівників 
базових центрів зайнятості 
показали, що до кінця 2014 
й у 2015 роках на вітчизня-
ному ринку праці слід очі-
кувати загострення нега-
тивних процесів. Поступо-
ве збільшення рівня зареє-
строваного безробіття 80% 
експертів передбачають в 
усіх сценаріях розвитку ло-
кальних ринків праці. Як 
прогнозують експерти, до 
кінця 2014 року очікується 
зростання кількості безро-
бітних до 600 тис. осіб (май-
же в 1,5 разу більше, ніж у 
червні цього ж року).

Та найзагрозливіші тен-
денції очікуються на сході 
України, де до кінця 2014 
року прогнозується зрос-
тання кількості зареєстро-
ваних безробітних: у Хар-

ківській облас-
ті – на 9%; До-
н е ц ь к і й  – 
11,4%; Луган-
ській – 12,1% та 
Дніпропетров-
ській – 9,2%. 
Найбільший 
ризик вивіль-
нення праців-
ників спостері-
гатиметься в 
переробній 

промисловості, сільському 
господарстві, державному 
управлінні, оптовій та роз-
дрібній торгівлі. Серед 
чинників, що негативно 
впливають на розвиток си-
туації у сфері зайнятості, 
промовці називали підви-
щення вартості енергоносі-
їв, зниження рівня доходів 
населення й обсягів екс-
порту товарів та послуг, 
зростання темпів інфляції 
та зменшення інвестицій.

На думку учасників за-
сідання, для стабілізації 
ситуації щодо зайнятості 
населення важливим за-
вданням є здійснення ре-
альних змін у структурі 
української економіки, за-
безпечення конкуренто-
спроможності трудового 
потенціалу на ринку праці. 
Окремої уваги потребують 
питання працевлаштуван-
ня громадян, які переміщу-
ються з тимчасово окупо-
ваної території та районів 
проведення антитерорис-
тичної операції.

Так, задля збереження 
та розвитку трудового по-
тенціалу України, якісної 
зміни структури зайнятос-
ті на основі модернізації та 
інноваційного розвитку на-
ціональної економіки, сти-
мулювання роботодавців 
до збереження існуючих та 
створення нових продук-
тивних робочих місць Дер-
жавній службі зайнятості 

слід активізувати спільну 
діяльність з органами ви-
конавчої влади та місцево-
го самоврядування щодо 
залучення безробітних гро-
мадян до оплачуваних гро-
мадських робіт. Необхідно 
розробити проект держав-
ної програми проведення 
громадських робіт на 
об’єктах транспортної та 
соціальної інфраструктури 
в Донецькій і Луганській 
областях, а також забезпе-
чення її виконання необ-
хідними фінансовими ре-
сурсами.

Водночас спільним за-
вданням соціальних парт-
нерів у сфері зайнятості є 
вдосконалення системи 
кваліфікацій та розгортан-
ня потужних програм про-
фесійного навчання під по-
треби роботодавця. На сьо-
годні це є важливим чинни-
ком зростання зайнятості 
населення в усіх розвине-
них країнах. Тому необхід-
но підвищувати ефектив-
ність професійного навчан-
ня безробітних громадян, 
сконцентрувати фінансові 
ресурси на кадровому за-
безпеченні підприємств, 
що використовують провід-
ні технології, випускають 
інноваційну, конкуренто-
спроможну продукцію для 
внутрішнього та зовніш-
нього ринків, ефективності 
профнавчання безробітних, 
розширити обсяги дистан-
ційного навчання та на-
вчання безпосередньо на 
робочих місцях, удоскона-

лити систему конкурсного 
відбору навчальних закла-
дів, що використовують су-
часні навчальні методики 
та технології.

За наполяганням пред-
ставників профспілок сто-
рони соціального діалогу 
мають більше уваги приді-
ляти його вдосконаленню 
на місцевому рівні, особли-
во щодо колективно-дого-
вірного регулювання опла-
ти й умов праці, розвитку 
соціальної сфери підпри-
ємств, створення прива-
бливого інвестиційного 
клімату, організації профе-
сійного навчання працюю-
чих і незайнятих громадян. 
При прийнятті рішень, що 
впливають на сферу зайня-
тості, погоджувати їх із 
профспілками та організа-
ціями роботодавців.

З метою оптимізації 
структури економіки та 
збільшення продуктивнос-
ті зайнятості в інновацій-
них галузях для виконання 
Закону України «Про сти-
мулювання інвестиційної 
діяльності у пріоритетних 
галузях економіки з метою 
створення нових робочих 
місць» потрібно визначити 
джерела та розробити меха-
нізм надання державної 
підтримки суб’єктам госпо-
дарювання, що реалізують 
інноваційно-інвестиційні 
проекти в пріоритетних га-
лузях економіки; розроби-
ти та запровадити систему 
моніторингу створення но-
вих робочих місць, узявши 
за основу такі ознаки: робо-
че місце має бути у фізич-
ному сенсі новим (якого ра-
ніше не існувало) або віль-
ним не менш як 6 місяців 
поспіль і на нього прийня-
тий працівник, за якого 
сплачується єдиний соці-
альний внесок. 
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становища зазначених областей ді-
яльність центральних та місцевих 
органів виконавчої влади, сторін со-
ціального діалогу (із залученням 
міжнародних інституцій) буде спря-
мована на відновлення об’єктів інф-
раструктури, промислових примі-
щень і житла, що постраждали вна-
слідок кризи; забезпечення сприят-
ливих умов для розвитку економіки 
регіонів; збереження робочих місць 
та сприяння працевлаштуванню 
осіб, які шукають роботу, в тому 
числі вимушених переселенців; роз-
виток державно-приватного парт-
нерства у сфері зайнятості. За про-
гнозами Мінсоцполітики, очікуєть-
ся, що в результаті реалізації Про-
грами кількість створених і збере-
жених робочих місць до кінця 2017 
року становитиме не менш як 200 
тис. осіб у Донецькій області та не 
менш як 100 тис. осіб – у Луганській 
області.

Мінсоцполітики вважає, що під 
час економічної кризи питання сти-
мулювання створення нових робо-
чих місць слід розглядати у площи-
ні стимулювання попиту на робочу 
силу, забезпечення стабільного ре-
жиму валютного курсу, орієнтова-
ного на експортне та внутрішнє ви-
робництво товарів, який має підтри-
мувати структурні перетворення і 
забезпечити відновлення темпів 
економічного зростання.

Ефективна робота у цьому напря-
мі має стати підґрунтям для розро-
блення та затвердження Урядом 
Основних напрямів реалізації дер-
жавної політики зайнятості на се-
редньострокову перспективу на 
основі макроекономічних параме-
трів, що передбачено статтею 17 За-
кону України «Про зайнятість насе-
лення».

Зазначений документ згідно з до-
рученням Уряду розроблятиметься 
центральними органами виконавчої 
влади спільно зі сторонами соціаль-
ного діалогу і буде винесений на 
розгляд Кабінету Міністрів України 
у III кварталі цього року.

У своєму виступі заступник Голо-
ви ФПУ Сергій Кондрюк наголосив: 
«Профспілкова сторона чудово розу-
міє драматизм ситуації, в якому пе-
ребуває наша країна, і надскладні 
завдання, що постають перед Мініс-
терством соціальної політики. Ми 
акцентуємо, що профспілки надзви-
чайно зацікавлені у тому, щоб долу-
чатися до розв’язання проблем за-
йнятості. Вже доволі багато зробле-
но, але ситуація вимагає значно 
більшого».

Сергій Кондрюк окреслив площи-
ни для результативної політики за-
йнятості. Перша – це негайне запро-
вадження нової об’єктивної оцінки 
стану ринку праці. На його думку, 
чесна діагностика реальної зайня-
тості та безробіття змінить рожеву 
картинку, яку нам зараз подають. 
Варто наголосити, що наразі, за ме-
тодологією, зайнятою вважається 
людина, яка попрацювала хоча б дві 
години на тиждень. Тобто ми до за-
йнятого населення відносимо людей, 
які за тиждень заробили 14 гривень. 
Друга – це консолідація роботи цен-
тральних органів виконавчої влади. 
На думку заступника Голови ФПУ, 
під головуванням віце-прем’єр-
міністра має бути створена коорди-
наційна рада сприяння зайнятості 
населення, де центральні органи ви-
конавчої влади спільно із соціальни-
ми партнерами знаходитимуть шля-
хи вирішення проблеми. Третя – крім 
розв’язання оперативних проблем, 
уже зараз належить розгорнути робо-
ту з участі у реалізації Угоди з Євро-
пейським Союзом щодо питань рин-
ку праці. Завершуючи виступ, Сергій 

Кондрюк висловив переконання, що 
консолідація зусиль допоможе вирі-
шити всі складні питання.

Економічна ситуація та європей-
ська орієнтація України потребує но-
вих підходів до формування і реалі-
зації державної політики зайнятості 
населення, адже сьогодні в Україні 
реалізація державної політики за-
йнятості відбувається лише за раху-
н о к  с т р а х о в и х  в н е с к і в  н а 
загальнообов’язкове державне соці-
альне страхування на випадок без-
робіття і не фінансується з Держав-
ного бюджету. Така ситуація уне-
можливлює ефективну реалізацію 
стратегічних і тактичних пріорите-
тів соціально-економічного розви-
тку країни.

Запровадження консолідованих 
антикризових заходів потребує мак-
симальної публічності, застосуван-
ня упереджуючої політики соціаль-
ного діалогу, а власне антикризові 
заходи мають бути аргументовани-
ми, соціально виваженими та спра-
ведливими, оскільки збільшення 
кількості зайнятого населення – це 
поступовий шлях до стабільного 
зростання економіки.

Загалом учасники засідання були 
одностайні в тому, що у цей непро-
стий для України час усі сторони со-
ціального діалогу мають діяти 
спільно. Надто в питаннях, що стосу-
ються сфери зайнятості та створення 
нових робочих місць.

Також під час засідання було об-
говорено інформацію про оптиміза-
цію та посилення адресності надан-
ня пільг особам, які мають на них 
право за професійною ознакою; пи-
тання про реформування податкової 
системи; дорожню карту реалізації 
Угоди про асоціацію Україна–ЄС.

Головувала на засіданні міністр 
соціальної політики України Люд-
мила Денісова. Крім того, співголо-
вами виступили Голова Федерації 
профспілок України Григорій Осо-
вий, заступник Голови Ради Федера-
ції роботодавців України Дмитро 
Олійник. На заході були присутні 
представники центральних органів 
виконавчої влади, Пенсійного фонду 
України, Держгірпромнагляду, Дер-
жавного центру зайнятості, керівни-
ки галузевих об’єднань профспілок 
та роботодавців.

Відкриваючи засідання, Людми-
ла Денісова привітала учасників за-
сідання НТСЕР від імені Прем’єр-
міністра України. «Ще ніколи з часів 
незалежності України питання соці-
ального діалогу не було настільки 
актуальним, а досягнення широкого 
суспільного консенсусу таким необ-
хідним. Уряд високо цінує зусилля 
всіх, хто всупереч труднощам утри-
мує економічний поступ, створює 
нові та зберігає існуючі робочі міс-
ця, захищає права людей праці та 
відгукується на потреби найбільш 
соціально вразливих верств населен-
ня», – йшлося у привітальному листі 
Арсенія Яценюка.

У своєму виступі щодо забезпе-
чення зайнятості в умовах сьогоден-
ня директор Департаменту ринку 
праці та зайнятості Мінсоцполітики 
Наталія Зінкевич наголосила, що 
«очікуване зростання рівня безробіт-
тя (визначеного за методологією 
МОП) до кінця 2014 року може стано-
вити близько 10,8% (песимістичний 
сценарій 12,5%) проти 7,2% за під-
сумками 2013 року».

Особливу увагу доповідач акцен-
тувала на Програмі створення та збе-
реження робочих місць у Донецькій 
та Луганській областях. Так, для за-
безпечення стабілізації, відновлен-
ня та соціально-економічного розви-
тку східних регіонів України, збере-
ження існуючих та створення нових 
робочих місць на територіях, по-
страждалих від наслідків збройного 
конфлікту, зокрема у Донецькій та 
Луганській областях, Міністерством 
соціальної політики України розро-
блено проект Програми створення та 
збереження робочих місць у Доне-
цькій та Луганській областях на пе-
ріод до 2017 року.

Для забезпечення якнайшвидшої 
стабілізації соціально-економічного 
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електронній формі і потім у такий самий 
спосіб відстежує рейтингові списки.

Нинішнього літа абітурієнти можуть 
подавати заяви не більше ніж до п’яти 
навчальних закладів і на три спеціаль-
ності в кожному. Заяви, подані на певну 
спеціальність в один інститут чи універ-
ситет, але за різними формами навчан-
ня, вважатимуться однією.

Певні зміни очікують і на студентів, 
які вже отримали кваліфікацію «бака-
лавр». Віднині в Україні почне діяти сис-
тема так званого «перехресного вступу». 
Випускники-бакалаври можуть вступа-
ти на будь-які магістерські програми. Фі-
лологи зможуть опановувати менедж-
мент, історики – соціологію чи економі-
ку. Ця новація не зачепить медичні та 
юридичні спеціальності.

І абітурієнтів, і їхніх батьків, звісно, 
цікавить питання, як розподілятимуть 
списки на бюджетну та контрактну фор-
ми навчання. Чиновники від Міносвіти 
та науки стверджують, що кількість сту-
дентів на бюджетній формі навчання не 
зменшиться. Однак розподіляти бю-
джетні місця планують по-новому. Дія-
тиме система незалежних рейтингів. Мі-
ністр освіти і науки Сергій Квіт трактує 
це нововведення так: «Ми підтримува-
тимемо ті спеціальності та університе-
ти, які будуть сильними. Тобто там, де 
наші абітурієнти зможуть здобути якіс-
ну освіту, а держава – якісні кадри». Тим 

курси проводитимуться у кілька сесій –   
з 21 липня по 1 серпня. До 24 липня слід 
подати документи до приймальної комі-
сії і тим, хто складатиме вступні іспити 
чи проходитиме співбесіду.

А тоді абітурієнтів накриє хвиля очі-
кування результатів. І не одна, а три. 
Перший список оприлюднять уже 2 серп-
ня, другий – 8, третій – 11 серпня. І лише 
після цієї дати почнеться зарахування 
студентів на контрактну форму нав-
чання.

Цьогоріч знижено роль атестата про 
повну середню освіту. Раніше для відбо-
ру абітурієнтів, котрі вступали до вишів 
України на основі повної середньої осві-
ти, до конкурсного бала додавався серед-
ній бал шкільного атестата. Максималь-
на вага ще минулого року становила 200 
балів. Нині вона дорівнює 60 балам. Це 
нововведення батьки абітурієнтів сприй-
няли позитивно.

Міносвіти відмовилося і від нараху-
вання 70 балів за видатні інтелектуальні 
досягнення, оскільки цей критерій вва-
жають суб’єктивним і штучним. А от пе-
реможці чемпіонатів України за резуль-
татами останніх двох років можуть роз-
раховувати на додаткові бали. За перше 
чемпіонське місце – 50, за «срібло» – 30, а 
за третє місце – 20 балів. Як експеримент, 
планують нараховувати коефіцієнт 0,75 
до оцінок із непрофільних дисциплін.

Серед новацій цьогорічної вступної 
кампанії – легалізація інформаційної 
системи «Конкурс», за підтримки якої 
вступник подає заяву на вступ до вишу в 

Від нового складу Міносвіти очікува-
ли мало не революційних новацій. Од-
нак цього не сталося. Не тому, що жод-
них змін вступна кампанія не потребує. 
На переконання першого заступника мі-
ністра освіти і науки, впровадження ра-
дикальних змін за кілька місяців до по-
чатку вступної кампанії тільки зашко-
дить. Тим часом чиновники від освіти 
внесли у життя абітурієнтів кілька ново-
введень, які суттєво на виборі вишу чи 
майбутньої професії не позначаться. Це 
– терміни самої кампанії, роль атестата 
та запровадження системи «Конкурс».

Справді, останній день подання доку-
ментів – 1 серпня. А 24 липня завершу-
ється термін приймання документів у 
тих абітурієнтів, які мають показати 
себе у творчих конкурсах. Власне ці кон-
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часом у невеликих містах, за словами 
міністра, держзамовлення розподіляти-
меться з урахуванням потреб місцевих 
підприємств, які потребують саме цих 
кадрів.

Аби розподіл відбувався чесно й про-
зоро, представники Міносвіти обіцяють 
оприлюднити на своєму сайті інформа-
цію про державні замовлення.

За словами освітян, порівняно з мину-
лим роком держзамовлення практично 
не змінилося. Трохи зменшилося на ба-
калаврські програми, зате побільшало 
на магістерські, однак говорити про 
якісь істотні зміни зайве. Скорочення 
бюджетних місць на бакалаврських про-
грамах пов’язане з тим, що минулого на-
вчального року держзамовлення не було 
виконане в повному обсязі.

Стосовно приватних вищих навчаль-
них закладів, то вони цьогоріч іще не 
матимуть права на бюджетні місця. Ця 
можливість передбачена у новому зако-
нопроекті «Про вищу освіту».

Як бути тим, хто не потрапить до лав 
щасливчиків на бюджетні місця. Якою 
буде ціна освіти для контрактників? У 
Міносвіти запевняють, що плата за на-
вчання нинішнього року практично не 
змінилася. Хоча, зважаючи на економіч-
ну скруту, навіть торішні ціни багатьом 
батькам не по кишені.

Найдорожче вчитися у столичних ви-
шах, кажуть експерти. Навчання у київ-
ських університетах на денному відді-

ленні бакалаврату коливається від 8 до 
30 тис. грн за рік навчання. Трохи де-
шевше обійдеться навчання у Харкові 
та Дніпропетровську. Відповідно від  
5 до 20 тис. грн і від 4 до знов-таки  
20 тис. грн.

У Львові вартість навчання залежно 
від престижності вишу становить від 4 
до 18  тис. грн. Такі самі розцінки у ви-
щих навчальних закладах Одеси. Мен-
ше 4 тис. грн не пропонує жоден виш 
країни. А от верхня планка коливається: 
у Запоріжжі – 13 тис., Луганську –  
11 тис., Ужгороді – 12 тис. грн.

Звісно, така ноша не кожному по пле-
чу. Чому б нам не перейняти досвід євро-
пейських країн, де компанії оплачують 
навчання своїх співробітників у провід-
них університетах? Це гарна ідея в плані 
мотивації, адже такий студент, заручив-
шись фінансовою підтримкою, краще 
опановуватиме спеціальність, аби в 
майбутньому сумлінною працею віддя-
чити своїй компанії. Якщо ми взяли 
курс на європейські цінності, то чому б 
не розпочати з освіти?

Невизначеною до останнього часу за-
лишалася доля абітурієнтів зі сходу 
України, де триває антитерористична 
операція. 14 тисяч охочих вступити до 
вищих навчальних закладів так і не змо-
гли здати ЗНО. Для абітурієнтів, які ди-

вом пройшли зовнішнє незалежне оці-
нювання, вступна кампанія мала б роз-
початися, як і по всій країні, з 11 липня. 
Однак ані в Донецьку, ані в Луганську 
цього не сталося. Приміщення навчаль-
них закладів і гуртожитків тут зайняли 
найманці й терористи, тож навіть від-
чайдухи не зважаться розпочинати до-
росле життя під дулами автоматів. Юна-
ки й дівчата просто не мають змоги по-
дати документи у приймальну комісію. 
Навчальні заклади не гарантують випус-
кникам цілковитої безпеки. У Міносвіти 
та науки стверджують, що доля абітурі-
єнтів з Донбасу, очевидно, буде виріше-
на пізніше від їхніх однолітків з Украї-
ни. Зрештою, були ухвалені зміни до 
правил прийому до вищих навчальних 
закладів, а зарахування на місця держав-
ного замовлення на Донбасі триватиме 
до 25 вересня.

Сергій Квіт запевняє, що цьогоріч 
Мін освіти лояльне до вступників зі схо-
ду і готове йти їм назустріч. «Ми врахо-
вуємо і думку абітурієнтів, і їхніх бать-
ків, і ректорів. Ви навіть собі не уявляє-
те, як у Слов’янську чи на сході, де три-
вають бойові дії, організовують вступ-
ний процес. Я не розповідатиму подроби-
ці, аби не наражати нікого на небезпеку. 
Але виші на Донеччині працюють над 
цим, виявляють чудеса організованос-
ті», – ділиться профільний міністр.

21 липня Міністерство освіти спрости-
ло умови зарахування учнів із Криму, 

Донецької та Луганської областей до 
шкіл та профтехучилищ з інших регіо-
нів. МОН направило відповідного листа 
до обласних департаментів освіти та на-
уки і Київської державної адміністрації. 
В листі, зокрема, йдеться, що відповідно 
до Закону України «Про забезпечення 
прав та свобод громадян у правовому ре-
жимі на тимчасово окупованій території 
України» мешканцям Криму, які бажа-
ють продовжити навчання у загальноос-
вітніх та професійно-технічних навчаль-
них закладах України, Міністерство до-
зволяє подавати документи російського 
зразка, які згодом будуть замінені на до-
кументи державного зразка.

Крім того, у МОН дозволили зарахову-
вати у навчальні заклади учнів, які про-
живають на території Донбасу, без відпо-
відних документів про базову та серед-
ню освіту з наступним відновленням їх, 
коли це буде можливо.

Як бути тим мешканцям з південного 
сходу, які вступатимуть до вищих на-
вчальних закладів інших, мирних міст 
України? Директор Центру експертизи 
освітніх реформ, доктор педагогічних 
наук Людмила Ващенко пропонує реаль-
ну допомогу абітурієнтам буремних ре-
гіонів і вважає: «Якщо ми декларуємо 
себе як демократична й гуманна країна, 
то цей гуманізм має полягати в тому, 
щоб усіх дітей-випускників, які при-
йдуть вступати до київських університе-
тів та вищих навчальних закладів інших 
міст, зарахувати на основі їхнього 
шкільного атестата з позитивними оцін-
ками». Поки що таке побажання пані Ва-
щенко звучить як рекомендація. Чи до-
слухаються до неї у Міністерстві освіти 
та науки – невідомо.

Не доведеться хвилюватися про вар-
тість навчання абітурієнтам із Криму. 
Цього року вони мають від держави пев-
ні преференції: зможуть вступити на бю-
джет до будь-якого українського вишу, 
на будь-яку спеціальність. Таке рішення 
ухвалила Верховна Рада. Однак порядок 
надання бюджетних місць кримчанам 
парламентарі чомусь не прописали. Тим 
часом чиновники запевняють, що це не-
важливо, адже пільги для кримчан жод-
ним чином не позначаться на можливос-
тях інших абітурієнтів.

Наразі відомо, що абітурієнтів із Кри-
му небагато – трохи більше півтисячі 
осіб. Усім їм обіцяють режим сприяння і 
посильну поміч.

Експерти у царині освіти відзнача-
ють, що нинішній склад і керівництво 
Міністерства освіти доволі гнучко під-
ходять до вирішення питань з випускни-
ками, котрі не з власної волі виявилися 
заручниками ситуації.
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– Усі служби працюють у напру-
женому режимі. Приміром, міське 
комунальне підприємство «Експлу-
атаційно-лінійне управління авто-
шляхів» з 23 до 30 червня виконало 
комплекс робіт з благоустрою в об-
ласному центрі. Відремонтували до-
роги на вулицях Слов’янській, Луту-
гинській, Артема, підходи до естака-
ди. На вулиці Фрунзе вирубкою ас-
фальтобетону засипали вибоїни. На 
Артема й на перехресті вулиць Обо-
ронної – Луганської Правди заклали 
ями тротуарною плиткою.

Особлива увага приділяється чи-
щенню зливових колодязів, водовід-
водних лотків. Відповідні роботи 
здійснено на вулицях Ватутіна, Хер-
сонській, Т. Рібаса, Радянській, 
Об’їзній, Будьонного, Артема, Філа-
това. На Лутугинській прочистили 
дренажну траншею.

На вулиці Кримській ліквідовано 
сміттєзвалище. Працівники ЕЛУА 
щоденно прибирають проїжджу час-
тину, зелену зону вздовж доріг і на-
вколо зупинок громадського тран-
спорту. Певна річ, життя вносить ко-
рективи в нашу роботу. Приміром, 
наразі не можна працювати вночі, 
що пов’язано з безпекою трудівни-
ків. Але попри складні фінансові й 
соціально-політичні умови, кому-
нальним службам Луганська й об-
ласті вдається повноцінно функціо-
нувати і сьогодні, і на перспективу. 
У нас добре пам’ятають народну му-
дрість: «Готуй воза взимку, а сани – 
влітку», отже, відбувається активна 
підготовка й до опалювального сезо-
ну – проводиться реконструкція ко-
тельних, перевіряється здатність бу-
динків прийняти тепло. До осінньо-
зимового періоду вже готова полови-
на котелень і стільки ж житлового 
фонду.

-

– У зв’язку з напруженою суспіль-
но-політичною ситуацією нині для 
міської влади головне – безпека лу-
ганчан. На базі аварійно-рятуваль-
ної служби (15-77), робота якої зазви-
чай обмежується комунальними 
аварійними ситуаціями, створено 
міський антикризовий центр, що 
опікується питаннями особистої без-
пеки громадян.

Що стосується нашої галузі, то 
першочерговим є забезпечення на-
селення водою. За теперішніх обста-
вин служби, що відповідають за во-
допостачання, дістали завдання 
сформувати екстрений запас води.

– Щодня в Луганську працюють 
понад 330 маршрутних таксі та авто-
бусів, 14 тролейбусів та 18 трамваїв. 
Допомагають і приватні перевізни-
ки.

Міський електротранспорт функ-
ціонує не лише в обласному центрі, 
а й у Краснодоні, Сєвєродонецьку, 
Алчевську, Лисичанську, Антраци-
ті. Не так добре, як хотілося б, але 
працює.

Днями розмовляла з керівником 
одного з транспортних підприємств. 
Він повідомив, що вже відчувається 
нестача пального: старі запаси май-
же вичерпано, а нове не привозять. 
Гострим залишається й кадрове пи-
тання. Люди, побоюючись за власне 
життя й життя своїх близьких, роз-
раховуються і виїжджають з регіону.

Суголосними з цього приводу є 
думки начальника служби руху Сє-
вєродонецького тролейбусного 
управління, голови профкому під-
приємства Бориса Житкевича. Він 
розповідає, що загалом служба пра-
цює в звичному режимі. Якщо й ви-
никають проблеми, то це, як прави-
ло, на найдовшому маршруті, до 
станції Північна. Коли поблизу Ли-
сичанського мосту починається стрі-
лянина, транспорт прямує за скоро-
ченим маршрутом, щоб не піддава-
ти громадян небезпеці. Людям, зви-
чайно, страшно, але вони працюють. 
Щодня на маршруті 27 машин із 40.

Щодо заробітної плати, то на цьо-
му підприємстві вже виплатили по-
ловину грошей за червень і сподіва-
ються, що в цьому плані ситуація не 
погіршиться. Пасажиропотік, прав-

да, помітно зменшився, але в колек-
тиві розуміють складність ситуації 
і трудяться на повну силу.

– Авжеж! Скажімо, профспілко-
вий лідер «Лисичанськводоканалу» 
Володимир Юнак не втрачає опти-
мізму. Крім Лисичанська, підприєм-
ство постачає воду ще в два великих 
населених пункти. Водопровідні 
системи застаріли, часто трапляють-
ся розриви, але, незважаючи на го-
стру нестачу матеріалів і коштів, ро-
бочий процес триває і є цілком задо-
вільним. Хтось таки виїхав за межі 
області, але основна частина колек-
тиву залишилася.

Нещодавно я спілкувалася з голо-
вою профспілкової організації кому-
нального підприємства «Перво-
майськтепломережа» Любов’ю Гаря-
чою. Вони наразі ремонтують лінії, 
котли, готують будинки до прийому 
тепла.

Чітко організовано роботу й 
«Міськсвітла», зеленого господар-
ства, шляховиків, на КАТП, що виво-
зять сміття, в ЖЕКах. І це в умовах, 
коли фінансування майже припине-
но!

Останнім часом прибуткова час-
тина бюджету комунальних підпри-
ємств області знизилася також із 
причин несвоєчасності платежів 
споживачами, через що зросли борги 
із заробітної плати, яка в працівни-
ків галузі й без того невелика. Люди 
працюють за умов фінансової й ка-
дрової скрути. Працюють, незважа-
ючи ні на що!

Наприкінці розмови Людмила 
Шапошникова висловила вдячність 
за роботу всім, без винятку, керівни-
кам і співробітникам департаментів, 
управлінь і підприємств галузі. При 
цьому зазначила, що якщо раніше 
комунальникам казали теплі слова 
лише під час професійного свята, то 
нині варто це повторювати щодня. 
Скільки сил і терпіння докладають 
ці люди, щоб міста й селища області 
жили, й жили повноцінно!

До цих слів приєднався також і го-
лова ЦК профспілки Олексій Рома-
нюк, який висловив щиру подяку 
всім комунальникам Луганської та 
Донецької областей за їх мужність, 
терпіння та самовіддану працю в 
цей непростий для нашої держави 
час.
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– ДП «Клінічний санато-
рій ім. Горького» було ство-
рено 1946 року – шляхом 
об’єднання колишнього са-
наторію № 7 ВЦРПС ім. Горь-
кого й будинку відпочинку 
«Ударник». Його корпуси 
розташовані на узбережжі 
Чорного моря, в одному з ма-
льовничих куточків міста-
курорту Одеси – Великому 
Фонтані, серед чудового пар-
ку з реліктовими деревами, 
чагарниками та квітами. Лі-
кувальний корпус оздоров-
ниці розміщено в історичній 
будівлі, побудованій в сере-
дині ХІХ століття, а перші ві-
домості про цілющий вплив 
мінеральних джерел, що ви-
користовуються для ліку-
вання, датовані 1878 роком. 

Окрім основного профілю 
– лікування захворювань ор-
ганів травлення – тут ефек-
тивно лікують хвороби очей, 
серцево-судинної системи, 
урологічні та хвороби орга-
нів дихання, ендокринної 

системи й опорно-рухового 
апарату.

Саме в санаторії ім. Горь-
кого ще 1988 року, вперше в 
СРСР, створені відділення 
ранньої курортної реабіліта-
ції для осіб, які перенесли 
оперативне втручання на ор-
ганах травлення та зору. Що-
року ці відділення поверта-
ють працездатність сотням 
пацієнтів. 

Попри це, протягом 2004–
2005 років було незаконно 
відчужено значну частину 
території санаторію, що зго-
дом заповнилася приватни-
ми маєтками. Сама ж оздо-
ровниця дещо занепала, 
ставши просто ласим шмат-
ком землі на морському 
узбережжі, придбати який 
виявилося багато охочих.

Ситуація кардинально 
змінилася лише 2007 року, 
після призначення на поса-
ду головного лікаря Тетяни 
Малихіної. За дієвої під-
тримки колективу, з яким 
працювала від 1989 року, 
вона почала активно обстою-

 

У профспілкових організаціях розгорнуто активну роботу з підготовки та про-
ведення звітів і виборів профспілкових органів. Тож фахівцями ФПУ з питань роз-
витку профспілкового руху підготовлено методичні матеріали щодо проведення 
звітів і виборів, що будуть надруковані у вересні – жовтні 2014 року. Сподіваємося, 
що ці матеріали будуть корисними для керівників профорганів, профспілкових 
працівників і активістів, які братимуть участь у підготовці та проведенні звітів і 
виборів у профспілкових організаціях.

Додатковий наклад «Бібліотечки» можна замовити за адресою: 01042, м. Київ, 
бульв. Дружби народів, 5, Підприємство «Проф інформ» ФПУ або за тел.: 
(044) 528-70-49; e-mail: profvisti@ukr.net.

Мінімальна кількість замовлень – 10 примірників. Вартість одного примірника 
самовивозом – 6,50 грн, з пересилкою – 7,30 грн. 

 

  
У цьому номері «Бібліотечки» наведені основні розміри дер-

жавних соціальних гарантій у сфері пенсійного забезпечення, 
зокрема розміри мінімальної та максимальної пенсій, надбавок 
і підвищень постраждалим унаслідок Чорнобильської катастро-
фи, ветеранам і дітям війни, почесним донорам, за особливі за-
слуги тощо, які діятимуть у 2014 році. Підготовлено також від-
повіді на найбільш поширені запитання, які надходили до ФПУ.

Цей випуск «Бібліотечки» підготовлено з метою надання 
інформаційно-роз’яснювальної допомоги профспілковому акти-
ву і членам профспілок із питань оподаткування. Тут макси-
мально широко висвітлені питання, що стосуються оподатку-
вання як профспілкових організацій, так і фізичних осіб з ура-
хуванням новацій податкового законодавства.

Додатковий наклад «Бібліотечок» можна замовити за адре-
сою: 01042, м. Київ, бульв. Дружби народів, 5, Підприємство «Про-
фінформ» ФПУ або за тел.: (044) 528-70-49; e-mail: profvisti@ukr.net.

Мінімальна кількість замовлень – 10 примірників. Вартість 
одного примірника самовивозом – 6,50 грн, з пересилкою – 7,30 грн.

Вартість передплати на 2014 рік  залишається незмінною і становить:

Видання широко висвітлюють діяльність Федерації 
профспілок України, галузевих і регіональних профспілок 
із захисту прав та інтересів трудящих. На шпальтах видань 
завжди – журналістські розслідування, дискусії, аналіти-
ка, соціальний захист, юридичні консультації, міжнародні 
новини, культура і спорт.

Передплатити видання можна в будь-якому поштовому від-
діленні України за «Каталогом видань України» або скорис-
тавшись послугою «Передплата ON-LINE» на корпоративному 
сайті ДП «Преса» www.presa.ua.

 брошур;
 буклетів;
 методичок;
 листівок;
 календарів;
 папок;
 книг;
 фотографій

  у друкованих виданнях («Профспілкові вісті», «Бібліо-
течка голови профспілкового комітету»);

  на нашому сайті www.psv.org.ua.
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вати землі цього унікально-
го санаторію – щоб зберегти 
його для громадян України, 
а з часом перетворити на ви-
сокорентабельний санатор-
но-курортний комплекс. 

На сьогодні санаторій 
має значні успіхи у фінансо-
во-господарській діяльності, 
щороку зростають його дохо-
ди, прибуток і рентабель-
ність, а також заробітна пла-
та працівників. Проводить-
ся значна медична, організа-
ційна й наукова робота, взя-
то курс на постійне поліп-
шення якості харчування 
хворих і побутових умов. 

З 2008 року тут проведено 
низку капітальних ремон-
тів, реконструкцію та пере-
оснащення за сучасним ди-
зайном п’яти спальних кор-
пусів з номерами різного 
рівня комфортності. Переоб-
ладнано їдальню та запрова-
джено сучасну форму обслу-
говування за системою 
«шведський стіл». Усе це дає 
змогу задовольнити найви-
багливіші смаки!

Проведено роботи і з бла-
гоустрою території санато-
рію, що є улюбленим місцем 
відпочинку одеситів та гос-
тей міста. 

Споживачами санаторно-
курортних послуг є громадя-
ни України, які направля-
ються на оздоровлення фон-
дами соціального страху-
вання та підприємствами, а 
також громадяни країн Єв-
росоюзу, США, Ізраїлю. 
Останніми роками значно 
зросла кількість людей, які 
купують послуги власним 
коштом. 

Уміле використання ці-
лющих природних речовин 
у поєднанні з науково об-
ґрунтованими методиками 
фізіотерапії дозволяють 
проводити успішне лікуван-
ня цілої низки захворювань, 
п о в е р т а т и  п а ц і є н т а м 
здоров’я і, відповідно, ра-
дість життя.

Фахівці оздоровниці ви-
користовують два унікальні 
джерела мінеральної води, 
різні за складом, мінераліза-

цією та цілющими власти-
востями – для питного ліку-
вання та зовнішнього засто-
сування. Також широко 
застосовується лікувальна 
грязь Куяльницького ли-
ману.

У санаторії створено всі 
умови для цілорічного ліку-
вання, відпочинку й  оздо-
ровлення. Колектив підпри-
ємства дотримується прин-
ципу: чи все можливе зро-
блено для поліпшення 
здоров’я людини? Це аж 
ніяк не найкоротший, але 
найперспективніший та 
найнадійніший засіб здобу-
ти повагу та вдячність паці-
єнта.

6 червня Наглядова рада 
ознайомилася з результата-
ми роботи санаторію і при-
йняла рішення рекоменду-
вати для впровадження по-
зитивний досвід ДП «Клініч-
ний санаторій ім. Горького» 
іншим лікувально-профі-
лактичним закладам систе-
ми ПрАТ «Укрпрофоздоров-
ниця».
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У статті 22 Господарського кодексу України 
визначено, що держава здійснює управлін-
ня державним сектором економіки відпо-
відно до засад внутрішньої та зовнішньої 
політики.
Суб’єктами господарювання держсектору 
економіки є суб’єкти, що діють на основі 
лише державної власності, а також 
суб’єкти, державна частка у статутному ка-
піталі яких перевищує п’ятдесят відсотків 
чи становить величину, яка забезпечує дер-
жаві право вирішального впливу на госпо-
дарську діяльність цих суб’єктів.
Повноваження суб’єктів управління у дер-
жавному секторі економіки – Кабінету Мі-
ністрів України, міністерств, інших органів 
влади та організацій щодо суб’єктів госпо-
дарювання визначаються законом.
Закон визначає види господарської діяль-
ності, яку дозволяється здійснювати ви-
ключно державним підприємствам, устано-
вам і організаціям.
Держава реалізує право державної власнос-
ті у держсекторі економіки через систему 
організаційно-господарських повноважень 
відповідних органів управління щодо 
суб’єктів господарювання, що належать до 
цього сектору і здійснюють свою діяльність 
на основі права господарського відання або 
права оперативного управління.
Правовий статус окремого суб’єкта госпо-
дарювання у державному секторі економі-
ки визначається уповноваженими органа-
ми управління відповідно до вимог цього 
Кодексу та інших законів. Відносини орга-
нів управління з названими суб’єктами гос-
подарювання у випадках, передбачених за-
коном, можуть здійснюватися на договір-
них засадах.
Держава застосовує до суб’єктів господарю-
вання у державному секторі економіки всі 
засоби державного регулювання господар-
ської діяльності, передбачені цим Кодек-
сом, ураховуючи особливості правового 
статусу суб’єктів.
Законом встановлюються особливості здій-
снення антимонопольно-конкурентної по-
літики та розвитку змагальності у держав-
ному секторі економіки, які мають урахову-
ватися при формуванні відповідних дер-
жавних програм.
Процедура визнання банкрутом застосову-
ється щодо державних підприємств з ураху-
ванням вимог, зазначених у главі 23 цього 
Кодексу.
Органам управління, які здійснюють орга-
нізаційно-господарські повноваження сто-
совно суб’єктів господарювання державно-
го сектору економіки, забороняється деле-
гувати іншим суб’єктам повноваження 
щодо розпорядження державною власністю 
і повноваження щодо управління діяльніс-
тю суб’єктів господарювання, за винятком 
делегування названих повноважень відпо-
відно до закону органам місцевого самовря-
дування та інших випадків, передбачених 
цим Кодексом та іншими законами.

Відповідно до статті 21 
Господарського кодексу 
України для сприяння 
розвитку національної 
економіки, її інтеграції у 
світове господарство, а 
також створення сприят-
ливих умов для підпри-

ємницької діяльності в 
Україні можуть створю-
ватися торгово-промис-
лові палати як добро-
вільні об’єднання під-
приємців та організацій. 
Торгово-промислова па-
лата є недержавною са-
моврядною статутною 
організацією, створеною 
на засадах членства, що 
має статус юридичної 
особи.
Держава сприяє торгово-
промисловим палатам у 

виконанні ними статут-
них завдань.
Порядок утворення та ді-
яльності торгово-про-
мислових палат встанов-
люється законом.
Суб’єкти господарюван-
ня – роботодавці мають 
право на об’єднання в ор-
ганізації роботодавців 
для реалізації та захисту 
своїх прав.
Організації роботодавців 
є самоврядними статут-
ними організаціями, що 

утворюються на засадах 
добровільності та рівно-
правності з метою пред-
ставництва і захисту за-
конних інтересів робото-
давців. Організації робо-
тодавців можуть 
об’єднуватися у спілки 
та інші статутні 
об’єднання роботодавців.
Порядок утворення та за-
сади діяльності організа-
цій та об’єднань робото-
давців визначаються  
законом.

? -

Концесійна діяльність 
України регулюється 
господарським законо-
давством України та за-
конодавством про конце-
сії. Так, згідно із статтею 
406 Господарського ко-
дексу України (далі – Ко-
декс) концесія – це на-
дання з метою задово-
лення суспільних потреб 
уповноваженим органом 
державної влади чи орга-
ном місцевого самовря-
дування на підставі кон-
цесійного договору на 
платній та строковій 
основі вітчизняним або 
іноземним суб’єктам гос-
подарювання (концесіо-
нерам) права на створен-
ня (будівництво) та/або 
управління (експлуата-
цію) об’єктом концесії за 
умови взяття концесіоне-
ром на себе відповідних 
зобов’язань, майнової 
відповідальності і під-
приємницького ризику.
Сфери господарювання, 
в яких дозволяється кон-
цесійна діяльність, 
об’єкти права державної 
або комунальної влас-
ності, що можуть надава-
тися в концесію, а також 
види підприємницької 
діяльності, які не дозво-
ляється здійснювати на 
концесійній основі, ви-
значаються законом.
Концесійна діяльність в 
Україні базується на та-
ких засадах:
– поєднання державного 
регулювання концесій-
ної діяльності та здій-
снення її на підставі кон-
цесійного договору;
– вибір концесіонерів пе-
реважно на конкурсній 
основі;
– комплексне та оплатне 
використання об’єкта 
концесії, участь держа-
ви, органів місцевого са-
моврядування у частко-
вому фінансуванні 
об’єктів концесії соціаль-
ного призначення;
– взаємна вигода сторін у 
концесійному договорі, 
розподіл ризиків між 

сторонами концесійного 
договору;
– державне гарантуван-
ня інвестицій концесіо-
нерів; стабільність умов 
концесійних договорів;
– забезпечення прав та 
законних інтересів спо-
живачів продукції (по-
слуг), що надаються кон-
цесіонерами.
Концесійна діяльність 
здійснюється на основі 
концесійних договорів, 
що укладаються відпо-
відно до законодавства 
України з концесіонера-
ми, в тому числі інозем-
ними інвесторами, Кабі-
нетом Міністрів України 
або уповноваженим ним 
органом виконавчої вла-
ди, або визначеними за-
коном органами місцево-
го самоврядування.
Строк дії концесійного 
договору встановлюєть-
ся сторонами договору 

залежно від характеру та 
умов концесії. Цей строк 
не може бути менш ніж 
десять та більш як 
п’ятдесять років.
Кабінет Міністрів Украї-
ни може затверджувати 
типові концесійні дого-
вори для здійснення пев-
них видів концесійної ді-
яльності.
Вимоги до концесійних 
договорів, порядок їх 
укладення, а також інші 
питання правового регу-
лювання концесійної ді-
яльності визначаються 
законом про концесії, а 
також іншими законами.
Припинення державного 
або комунального під-
приємства, майно якого 
передається у концесію, 
здійснюється шляхом 
ліквідації цього підпри-
ємства, з припиненням 
права господарського ві-
дання на майно, закрі-

плене за цим державним 
або комунальним під-
приємством.
Умовами концесійного 
договору має передбача-
тися максимальне вико-
ристання у концесійній 
діяльності праці грома-
дян України, в тому чис-
лі звільнених у зв’язку з 
ліквідацією державного 
або комунального під-
приємства, майно якого 
передано в концесію.
Відносини, пов’язані з 
концесійною діяльністю, 
регулюються Кодексом, 
Законом України «Про 
концесії», іншими нор-
мативно-правовими ак-
тами, прийнятими відпо-
відно до них.
Спеціальними законами 
можуть визначатися осо-
бливості здійснення кон-
цесійної діяльності в 
окремих сферах господа-
рювання.

-

-

-
-

?

? -
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У 
наш час, коли молодше покоління часто на-
вчає своїх бабусь та дідусів премудростям 
сучасної техніки, багато хто переймається 
запитанням: що ж буде з технічним прогре-
сом далі, невже на сьогодні абсурдні ідеї 

щодо заміни людської праці технічними засобами з 
часом увійдуть як належне до повсякденного життя? 
Напевно, так і станеться, адже і в далекому минуло-
му знаходилося чимало критиків та супротивників 
інженерних проектів, без яких сьогодні важко уяви-
ти наше існування.

Приміром, літакобудування. Здавалося б, зовсім 
нереальними в XV столітті кресленнями літальних 
апаратів генія Леонардо да Вінчі нині нікого вже не 
здивуєш. Однак сьогодні вчені всіх країн працюють 
над удосконаленням уже існуючих моделей, їх зде-
шевленням, ергономічністю та екологічною безпекою. 
У нашій країні також є ентузіасти, які прагнуть зроби-
ти свій внесок у розвиток літакобудівної галузі. Серед 
них – Василь Столяр, який презентував своє технічне 
творіння як візуальне мистецтво й основу для виготов-
лення спортивних повітряних літальних апаратів. Де-
віз цієї людини: «Це не минуле наше – це наше майбут-
нє». Створений ним апарат може злітати в повітря вер-
тикально за рахунок крил, що, в свою чергу, рухають-
ся завдяки людським зусиллям і не потребують пали-
ва. Можна сказати, що така модель має право на існу-
вання та вдосконалення, і хтозна, можливо, вже неза-
баром проблема заторів на дорогах вирішиться саме 
завдяки подібним пересувним засобам. У кожного свої іграшки: у малечі – малі, у дорослих – великі

Автор роботи Василь Столяр (ліворуч)Таке побачиш не в кожному дворі

Діти були здивовані побаченим
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Д
о початку ХХ століття на тере-
нах царської Росії лікарі для 
зцілювання пацієнтів широко 
використовували знежирене 
молоко, причому особливо ко-

рисним воно вважалося для лікування 
нервової системи та гастроентероло-
гічних  захворювань. «Молочну прав-
ду» підтверджено тисячоліттями: з 
глибокої давнини дійшли перекази, 
що сам Юпітер був вигодований моло-
ком божественної кози Амалфей; Гіп-
пократ призначав його для лікування 
хворих на туберкульоз; Аристотель 
вибудував шкалу корисних властивос-
тей молока; Авіценна вважав, що най-
більш корисне для людини молоко 
тих ссавців, котрі виношують плід 
приблизно стільки ж, скільки й лю-
дина. 

При всьому тому приблизно із се-
редини ХІХ століття до Росії почали 
надходити відомості, що на Кавказі 
існує незнайомий і незвичайний кис-
луватий молочний напій, і він лікує 
від багатьох хвороб. Це стверджували, 
на цьому наполягали сотні голосів, 
адже на Кавказ, зокрема до Кисловод-
ська «на води», регулярно приїжджа-
ли безліч людей з метою відпочити й 
поліпшити здоров’я. У захваті від зга-
даного кисломолочного напою були 
зокрема О. Пушкін і М. Лермонтов, а 
І. Мечников дійшов висновку, що цей 
напій успішно пригнічує процеси 
гниття в організмі людини й уповіль-
нює старіння...

Врешті-решт, багатоголосий захват 
перейшов у справжній бум. Ще б пак! 
Напій смачний, легкий, тамує спрагу, 
освіжає, зцілює, подовжує життя! Од-
нак рецептом його приготування во-
лоділи лише горці, народи Північного 
Кавказу. Й свій «кейф-ір», що букваль-
но означає «напій задоволення», охо-
роняли ревно, ділитися секретами ре-
цептури не збиралися ні з ким. Адже, 
за місцевою легендою, сам Аллах вру-
чив кефірні «зерна» (грибки) добро-
чесному старому карачаївцю й суворо 

заборонив дарувати чи  продавати їх 
іншим племенам, надто «невірним». 
Інакше можна накликати на себе Бо-
жий гнів і позбутися запасів закваски! 
Й не було серед горців жодного, хто 
насмілився б знехтувати цією заборо-
ною!

Тим часом на самому початку ХХ 
століття група московських лікарів 
звернулася до власника молочно-га-
строномічної фірми Бландова з про-
ханням усе ж таки налагодити в Мо-
скві виробництво кефіру. 

Звісно, всі розуміли, що це не про-
сто важко, а майже неможливо за та-
кого опору. З іншого боку, на карту 
було поставлено престиж фірми. 
Бландов усвідомлював, що для здій-
снення задуманого потрібна хоробра, 
високопрофесійна й надійна людина. 
І ось для виконання небезпечного за-
вдання він обирає не управляючого 
власними сироварнями в околицях 
Кисловодська Васильєва, а... молоду 

дівчину, 20-літню красуню Ірину Са-
харову (мабуть, вирішив, що мета ви-
правдовує засоби). Ірина справді була 
дуже здібним співробітником, блиску-
че закінчила школу молочного госпо-
дарства, на одній з паризьких виста-
вок фірма Бландова удостоїлася золо-
тої медалі за рецептуру вершкового 
масла, яку розробила саме ця дівчина.

Тож разом з Васильєвим Ірина й ви-
рушила в гори до одного з найбільших 
постачальників молока й сиру, князя 
Бек-Мірзи Байчарова. Щиро сподіва-
лися, що він усе-таки поділиться з 
ними недосяжними, засекреченими 
кефірними грибками. Байчаров вла-
штував гостям по-східному розкіш-
ний прийом, не втомлювався вихваля-
ти красу Ірини, пообіцяв зробити для 
красуні все можливе. Але не квапився 
виконати обіцяне.

Певний час Васильєв із Сахаровою 
їздили по аулах, розмовляли з горця-
ми, намагаючись одержати заповітні 
грибки. Експедиція успіхом не увінча-
лася, довелося ні з чим повертатися до 
Кисловодська. Втомлена пригодами й 
дорогою, Ірина задрімала... Раптом 
з-за повороту виїхали п’ятеро вершни-
ків у чорних масках, оточили фаетон. 
Пролунав постріл, перелякані коні 
стали дибки, вмить один з вершників 
схопив Ірину, перекинув її через сідло 
й помчав у гори, за ним – четверо ін-
ших. 

...Отямившись, Васильєв наказав 
кучеру їхати якомога швидше, й неза-
баром фаетон зупинився біля будівлі 
жандармського управління. А Ірина 
опинилася в незнайомій саклі, куди 
навідався Байчаров. Вибачився за гір-
ський звичай викрадати наречених і 
тут-таки запропонував красуні руку й 
серце. Ірина рішуче відмовилась. Не-
вдовзі в двері постукали жандарми, 
яких привіз із собою Васильєв.
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С
онячна погода, чу-
довий настрій, ра-
дість від зустрічі 
вже знайомих ко-
манд, а головне – 

прагнення показати свою 
майстерність сповнювали 
ентузіазмом учасників па-
раду, які вишикувалися 
для урочистого відкриття 
спартакіади. Командувач 
параду нагадав учасникам 
змагань, що 30 років тому 
на цьому зеленому полі 
футбольна команда «Дні-
про» у важкому поєдинку з 
московським «Спартаком» 
перемогла з рахунком 4:2 і 
завоювала золоті медалі 
чемпіонату СРСР. І це було 
показово, адже кожна з ко-
манд отримала можли-
вість не просто вибороти 
золоті медалі, а й у 9 видах 
спорту із шаною та гордіс-
тю підняти кубки перемо-
ги, підготовлені оргкоміте-
том і спортивним клубом 
«Метеор» (голова О. Дєньгі-
на)! До речі, нагороди, як і 
ІХ спартакіада загалом, 
були присвячені знамен-
ній події – 70-річчю з дня 
створення Державного під-
приємства «Виробниче 
об’єднання Південний ма-
шинобудівний завод ім.  
О. М. Макарова», що від-
значалося 21 липня. 

Юнаки та дівчата, по-
при складну ситуацію на 
підприємствах, за підтрим-
ки адміністрацій та проф-
спілкових комітетів вияви-
ли спортивну завзятість у 
подоланні труднощів сьо-
годення і довели, що моло-
де покоління підприємств 
«Космомаш» готове боро-
тися не лише за здоровий 
спосіб життя, а й за згурто-

ваність, взаєморозуміння і 
мир. Спартакіада тривала 
сім днів і пройшла на висо-
кому організаційному рів-
ні, за активною участю 
всіх модулів молодіжного 
руху: Ради молодих пра-
цівників підприємства ДП 
«ВО ПМЗ ім. О. М. Макаро-
ва» (голова Ю. Дільдіна), 
комісії профспілкового ко-
мітету по роботі серед мо-
лоді (голова А. Огієнко) і, 
звичайно ж, голови Ради 
молодих працівників кос-
мічної галузі Максима На-
уменка, на долю якого ви-
пала левова частка турбот 
і клопотів. Об’єднаними зу-
силлями вони змогли ство-
рити умови молодим лю-
дям для відпочинку між 
змаганнями, знайомства з 
тими, хто вперше приїхав 
на «Південмаш», а також 
обміну досвідом роботи за 
принципом «побачити са-
мому» шляхом організації 
екскурсії на «Південмаш», 
до Музею космонавти - 
ки Національного центру 
аеро космічної освіти моло-
ді України, поїздки на те-
плоході по Дніпру... 

За призові місця розгор-
нулася справжня боротьба, 
де всі команди гідно пред-
ставили свої виробничі ко-
лективи. Фінальний день 
змагань підбив підсумки 
спартакіади в командному 
й особистому заліках і про-
ходив у спортивному залі 
СК «Метеор», де в урочис-
тій обстановці було вруче-
но заслужені нагороди пе-
реможцям. У командному 
заліку тріумфувала коман-
да ДП «КБ «Південне» ім. 
М. Янгеля (м. Дніпропе-
тровськ), другими стали 
їхні земляки з ДП «ВО ПМЗ 
ім. О. М. Макарова», треті-
ми фінішували представ-
ники ДНВП «Об’єднання 
«Комунар» (м. Харків). 

Усі учасники спартакіа-
ди отримали подарунки 
від організаторів. Для вру-
чення нагород командам-
переможницям були запро-
шені представники  ЦК 
«Космомаш» України, за-
ступник генерального ди-
ректора ДП «ВО ПМЗ ім.  
О. М. Макарова» К. Завго-
родній, голова профспілко-
вого комітету ППО «ДП ВО 

ПМЗ ім. А. М. Макарова»   
В. Васильєв, помічник ге-
нерального директора  ДП 
«ВО ПМЗ ім. О. М. Макаро-
ва» В. Ткаченко. Вони ви-
словили подяку всім учас-
никам спартакіади й орга-
нізаторам за участь у спор-
тивному святі та побажали 
досягнення нових висот у 
житті. 

Під час урочистостей, 
звичайно, настрій у всіх 
був піднесеним, учасники 
масово фотографувалися 
на згадку про приємні мит-
тєвості зустрічей, перемог 
і нових особистих досяг-
нень у спорті. Адже спорт 
був і буде джерелом сили, 
здоров’я, натхнення на тру-
дові успіхи та прагнення 
до кращого життя. Після 
закриття спартакіади ке-
рівники команд підпри-
ємств галузі запросили 
всіх до величезного стенда 
«Космос очима дітей», де 
демонструвалися роботи 
конкурсу малюнка серед 
дітей працівників підпри-
ємств ДКАУ, привезені до 
Дніпропетровська для по-
казу й оцінювання журі. 
Автори кращих робіт були 
нагороджені грамотами, 
подяками та дипломами. 

Насамкінець хотілося б 
зазначити, що невипадко-
во місцем зустрічі моло-
діжної спартакіади було 
обрано місто на Дніпрі. 
Адже саме тут 21 липня 
1944 року за рішенням уря-
ду судилося постати авто-
заводу, а потім і легендар-
ному «Південмашу». Хоча 
з об’єктивних причин свят-
кування ювілею із звични-
ми урочистостями не за-
плановане, але молоде по-
коління, продовжуючи 
кращі традиції ветеранів 
підприємств і організацій 
космічної галузі, своїм 
приїздом, участю і перемо-
гами в спорті своєрідним 
чином привітало трудовий 
колектив спорідненого під-
приємства. 

Учасники закриття IX спартакіади
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- Парад відкриття IX спартакіади

Переможний матч із бадмінтону



Вживання горіхів допомагає знизити ризик виникнення захворювань серця май-
же на третину, повідомляє The Huffington Post. Такого висновку за результатами 
дослідження дійшли науковці Китайського університету науки і технології та Гар-
вардської школи громадського здоров’я. Виявилося, що щоденна порція горіхів 
знижує ризик виникнення серцево-судинних захворювань на 28–29%, а небезпе-
ка передчасної смерті від будь-яких інших захворювань зменшується на 17% по-
рівняно з тими, хто взагалі не їсть горіхів. Горіхи багаті мікроелементами (кальці-
єм, магнієм, калієм) і вітамінами. Крім того, вони містять фітохімічні сполуки, що 
справляють протизапальний ефект, знижують оксидативний стрес, поліпшу-
ють реактивність судин і регулюють рівень цукру в крові.
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Приготування
Відварити картоплю і зробити пюре. Тоді в окрему ємність 
покласти фарш, натерту ріпчасту цибулю, манку, яйця, сіль, 
перець і все ретельно вимішати руками. Поділити суміш на 
п’ять рівних частин. У центр розігрітої сковороди, змащеної 
олією, покласти фарш, за допомогою ложки розрівняти його 
по всій поверхні сковороди, обсмажити з обох сторін. При-
готувати п’ять коржів. Для крему ретельно перемішати ма-
йонез із видавленим часником.
Викласти коржі один на одний, перемастивши часниковим 
майонезом. Зверху м’ясний торт обмазати гарячим пюре за 
допомогою лопатки, боки обсипати сиром, натертим на 
крупній тертці. Зверху торт змастити кетчупом і прикрасити 
дрібно нарізаною зеленню петрушки.
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Це один із найвищих і найкрасивіших карпатських водоспадів. Розташований 
у мальовничій ущелині серед стрімких гір. Висота Манявського водоспаду – близь-
ко 18 метрів. Нижче і вище за течією є кілька двометрових порогів. Неподалік у лісі 
на скелі над річкою зберігся старовинний монастир-скит XVII століття. Його засну-
вав виходець з Афону монах Йов Княгинецький. Колись цей монастир був обне-
сений кам’яною стіною, за якою мешканці сіл ховалися під час нападів турків і та-
тар. Тут навіть зберігалася бібліотека стародруків. За переказами, сюди неоднора-
зово навідувався один із ватажків опришківського руху Олекса Довбуш. Чудова 
Карпатська природа, чисті гірські річки та повітря, цікаві маршрути для зеленого 
туризму, святі місця і спокій cправляють цілющий вплив на кожного, хто прагне 
відпочити від великого міста. 
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